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TEDENSKO GLASILO DELOVNEGA KOLEKTIVA ISKRA — INDUSTRIJE ZA ELEK
TROMEHANSKO, TELEKOMUNIKACIJE, ELEKTRONIKO IN AVTOMATIKO, KRANJ

. Preteklo soboto'so obiska- 
. Ti naše’podjetje predstavniki 

tovarne glinice in aluminija 
»Boris Kidrič« iz Kidričeve
ga. 10-čIanska delegacija to
varne, ki so jo sestavljali: 
predsednik DS Viktor Pre
log, predsednik ÜO Peter Ge- 
gič, predsednik sindikalne 
podružnice Boris p Solovjev, 
sekretar organizacijskega ko
miteja ZK tovarne Jože 

'Brglez, namestnik direktorja 
■ ing. Stane Tonejc in še pet 

predstavnikov tovarne je pri
šla k nam ‘na povabilo in s 
tem vrnila obisk naše dele
gacije,'“ki je bila v Kidričeve- 
vem lani poleti.

Povračilni obisk ni bil 
zgolj vljudnosten, kajti dele
gacija tovarne je prišla k 
nam z namenom izmenjati 
izkušnje pri' upravljanju to
varne, izmenjati poglede na 
tekoče’ probleme, od katerih 
je večina v ..obril podjetjih 
enakih ali vsaj podobnih, 

Razgovorov so se z naše 
plati udeležili: tehnični direk!- . 
tor ing. Milan Železnik, se
kretar podjetja Pavle Gami
tar, predsednik. DS Ivo Štem- 
berger, predsednik UO Franc 
Križaj, predsednik sindikalne 
podružnice ing. Franc Jan, 
sekretar organizacijskega ko
miteja ZK podjetja ing. Ru
di Vavpotič, predsednik UO 
kranjske tovarne A vreli j
Tronkar in vodja analitsko 
planskega sektorja PSO Ivo 

v Vreček
V uvodu je ing. Železnik 

prikazal zgodovinski razvoj

obisk iz Kidričevega
naših integriranih tovarn, na
to pa So sledili'spontani' po
govori o najrazličnejših pro- 
blemih, kot n. pr. o proiz
vodnji, vzdrževanju strojev, 
delavskem samoupravljanju, 
o pravilniku o delitvi OD, 
o stanovanjskem vprašanju, 
vprašanju prehrane in pre
voza delavcev, o rekreaciji 
itd. Razgovori So potekali v 
zelo prijateljskem vzdušju. .

M odmoru so si predstav
niki tovarne ogledali' proiz
vodnjo v »Elektromehani- 
ki«, naš prvi film o ISKRI, 
nato pa šb popoldne odpoto
vali na Bled.

Ob koncu- razgovorov smo 
naprosili tovariše iz Kidriče
vega za kratek intervju, v ka
terem bi seznanili bralce , na
šega .glasila o delu njihove 
tovarne. Rade volje so se od
zvali našemu vabilu in od
govarjali takole: g

VPRAŠANJE: Vašo/ tovarno 
poznamo, če smo odkriti, le 
bežno. Vemo, da proizvajate 
iz rude čisti aluminij in da 
ste velik porabnik električne 
energije. Kaj' več o ..vaši.pro
izvodnji pa ne vemo. Povejte 
nam nekaj več o vaši proiz
vodnji?

ODGOVOR: Naša tovarna 
se sestoji pravzaprav, iz treh 
tovarn:. Tovarne, glinice, alu
minija in anodne mase. Glav
na -in edina surovina,, iz kate
re proizvajamo aluminij., in 
posebne zlitine je boksit, ki 
ga dobivamo izi'rudnikov v 
Istri, Dalmaciji - in Bpsni. 
Transport je zaradi velikih

razdalj precej drag, zato bo
mo, v prihodnjih letih samiV 
odprli še neizkoriščen rud-’ 
nik v Veliki planini blizu Po
stojne. V ta namen smo vsa
ko ižfo vložili 6 do 10 mili
jonov diparjev za geološke 
raziskave, od katerih si še 
vedno veliko Obetamo. {

VPRAŠANJE: Koliko za
poslenih je V vaših tovarnah 
in kakšen je .letni bruto,do-/ 
hodek?

ODGOVOR: Skupaj je v 
vseh tovarnah zaposlenih 
okrog 1.800 delavcev. Lani 
smo dokončali'rekonstrukci
jo tovarne in podvojili proiz
vodnjo, ki, je dosegla že pri
bližno 14 milijard dinarjev. 
Morda vas bo zanimalo, da 
smo pri tem: zaposlili le še 
160 novih delavcev.

VPRAŠANJE: Imate težave 
z repromaterialom kot pri 
nas?

(Dalje na 2; strani)

Treba je odkrito priznati, da položaj naše Zenske kot ma
tere in aktivne delavke v vseh družbenih dejavnostih 
dostikrat ni lahek. Bolj kakor do sedaj moramo razvijati 
etružbene službe, da bi zboljšali položaj naše družine, po-' 
sebej zaposlene žene.

j ■ Tito

K 8. marcu - dnevu žena
Ko vsako .leto praznujemo 

dan žena, jim predvsem če
stitamo, obdarovanje po ko
lektivih počasi odmira, več 
pa je veselja doma v krogu 
družine. Razumljivo je, da 
ta dan mi predvsem name
njen le navedenemu prazno
vanju, pač-pa bi bilo pri tem 
treba misliti na aktualne 
probleme položaja žensk in 
možnosti reševanja teh pro

blemov v sistemu družbene
ga samoupravljanja. Priznati 
moramo, da pri tem prepo
časi napredujemo; žena — 
delavka je še vedno preveč 
obremenjena, zato nikakor 
ni prav, da ji je bil »podar
jen« le dan žena, pač pa je 
treba pomen tega praznika 
tudi v praksi čimprej in te
meljito rešiti. (Le čestitke in 
darila teh problemov prav 
zagotovo ne. bodo nikdar 
rešila.

Na skupščini Konference 
za družbenO aktivnost žensk 
v Jugoslaviji je bilo prečita- 
no -pismo predsednika Tita, 
v katerem je bilo med dru
gim rečeno, da rezultati, ki 
smo jih dosegli' v razvoju 
naše družbe, omogočajo, da 
se položaj ženske dokaj spre
minja, čedalje večje je šte
vilo aktivnih žensk v gospo
darstvu in družbenih služ
bah. Zboljšujejo se pogoji 
zve šolanje mladih žensk. 
Imamo še mnogo težav in

slabosti. Treba je odkrito 
priznati, da položaj naše 
žehske kot matere in. aktiv
nega delavca v,vseh družbe
nih .dejavnostih dostikrat ni 
lahak. Zato mora naša druž
ba bolj premišljeno, in učin
koviteje reševati te proble
me. V tem pogledu ima veli-, 
ko odgovornost organizirana 
dejavnost samih- žensk.

Bolj kakor doslej moramo 
razvijati družbene službe, da 
bi izboljšali položaj naše 
družine, posebej zaposlene 
žene, je rečeno v pismu to
variša Tita. V naslednjem 
obdobju bomo morali pri
spevati večje napore, da 
bomo ustvarili boljše druž
bene pogoje za vzgojo in izo
brazbo mladega.rodu. Zgra
ditvijo več ustanov za otroke 
in z organiziranjem več dru
gih oblik pomoči družini bo
mo ustvarili pogoje, da bo 
bolj in laže prišla do izraza 
vloga žene, tako v družbe- 

(Dalje na' 3. strani)

M članska delegacija tovarne glinice rin aluminija iz Kidričevega (— je v razgovorih s 
predstavniki našega podjetja izmenjala izkušnje v upravljanju in se seznanila z organiza
cijo podjetja • . ■ >:•

Obvestilo bralcem!
OBVEŠČAMO NAŠE BRALCE, DA SMO MORALI 
DANAŠNJO ŠTEVILKO NAŠEGA TEDNIKA IZDA
TI V SKRČENEM OBSEGU ZARADI SPLOŠNEGA 
POMANJKANJA ČASOPISNEGA ROTOPAPIRJA, 
KAR kA J Z RAZUMEVANJEM VZAMEJO NA ZNA
NJE, UREDNIŠTVO



Kandidacijski zbori volivcev
S kandidacijskimi zbori volivcev, ki potekajo v 

večini občin od 1. do 10. marca, bo končan prvi del 
predvolilnih priprav. Vplivci bodo neposredno so
odločali o tem, kateri občani so primerni za kan
didate oziroma za odbornike in poslance.

Smo sredi trdega boja z objektivnimi ovirami in 
lastnimi slabostmi, da bi utrli pot izpolnjevanju 
gospodarskega sistema, boljšemu' gospodarjenju in 
uveljavljanju mednarodni delitvi dela.

Politiko občin in delovnih organizacij lahko so
očimo tudi z nedavnim odprtim pismom glavnega 
odbora SZDL in republiškega sveta sindikatov, ki 
poudarja, da razvoj družbenih služb oziroma stan
darda ne more biti samo zadeva občinskih prora
čunov, marveč tudi delovnih organizacij, ki zače
njajo odločati tudi o razširjeni reprodukciji. Delov
ni ljudje, samoupravni organi naj bi se torej dogo
varjali o tem, kako zagotoviti sredstva za skupne 
potrebe v občini, toda ne tako^ da bi pobirali pod- 
jetjem sredstva z večjim davkom, marveč na podla
gi- skupnih demokratično sprejetih programov in 
dogovorov.

Uredništvo je dobilo poročilo, da tudi v naših 
jovarnah potekajo predpriprave volitev v redu, na 
zborih delovnih ljudi pa bodo odborniki občinskih 
skupščin poročali o gospodarski dejavnosti ^posa
mezne občine. Vestne priprave po vseh .tovarnah in 
službah kažejo na pravilen in resen odnos do vo-' 
Iitev, zato je želeti, da bi pri izbiri kandidatov so
delovalo čimveč volivcev.

s%WsM. ;
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Predstavniki Tovarne glinice in aluminija »Boris Kidrič« v montaži tel. naprav v »Elektro- 
mehaniki. Organizacijo dela jim tolmači predsednik UO Avrelij Tronkar

Prijateljski obisk iz Kidričevega
(Nadaljevanje s 1. strani) 
ODGOVOR: Ne, sploh ne! 

Vse imamo doma. Primanj
kuje nam vedno več električ
ne energije,, Z njo namreč 
topimo rudo. Porabimo jo 
okrog '800 milijonov kW/ur 
na leto. Lani so nam dodelili 
le polovico planiranih koli-

Razgovor ob dnevu žena

Tretja izmena prenaporna
Ob letošnjem dnevu že

na smo zastavili nekaj 
''vprašanj tov. Karlini Gaš- 
pir, vodji maloserijske 
montaže uporov v Šent
jerneju, dolgoletni člani
ci Zveze komunistov, ki 
tudi kandidira za delega
ta na bližnjem V. kongre
su Zveze komunistov Slo
venije.

Kdaj ste se zaposlili v na
šem podjetju in, na kakšno 
delovno mesto?

»Začela sem kot polkvalifi- 
cirana delavka, nekako pred 
trinajstimi leti — takrat pač.

ko je bil v Šentjerneju usta
novljen obrat za proizvodnjo 
uporov. Z leti sem si prido
bila izkušnje in kvalifikacijo 
in danes opravljam službo 
vodje maloserijske montaže 
uporov.«

Vaše politično udejstvova
nje verjetno sega še v čas 
minule vojne?

»Res je! Bila sem aktivist
ka OF in terenka vse od leta 
1941. Sodelovala sem v števil
nih, včasih tudi dokaj nevar
nih akcijah in — ne zaman. 
Naši napori in žrtve so rodi
li' zaželene sadove, pa čeprav 
je bilo mnogokrat hudo!«

In vaše sodelovanje v sa
moupravnih organih in druž
beno političnih organizacijah 
v delovni enoti?

»Tudi tu  me ni manjkalo. 
Menda nas ni veliko, ki bi 
sodelovali v delavskem sa
moupravljanju vse od nje
govega začetka, pa do pre
tekle mandatne dobe. Moje 
sodelovanje v družbeno poli
tičnih organizacijah v obra
tu pa je bilo manj ̂  plodno, 
no, vendar tudi tu nisem sta
la nikoli 'povsem ob strani.«

Kako ste kaj zadovoljni z 
delom in napredkom vaše 
delovne enote?

»Z delom samim isem zelo 
zadovoljna, vendar- pa mi
slim, da bi bil tudi za našo 
delovno enoto že čas, da bi 
kaj več. investirali v. mehani
zacijo' proizvodnje. Mislim, 
da je naš delovni kolektiv od 
svoje ustanovitve pa doslej 
opravil že velike naloge in bi 
kot tak,vsekakor zaslužil več
je priznanje, s tem, da bi m« 
z nekaterimi investicijami 
omogočili hitrejšo in boljšo 
proizvodnjo in njegov delež 
v izvozu podjetja. Z drugimi 
besedami — tudi v Šentjer
neju bi morali iti. vzporedno 
s potrebami in moderno teh
nologijo, ki bi nam zagoto
vila boljši kos kruha!«

Saj res, kaj pa menite o 
osebnih dohodkih?

»Mislim, da še vedno pre
več samo govorimo o dejan

skem nagrajevanju po delu, 
medtem ko pa praksa mar
sikje pokaže drugače. Na 
splošno in povprečno osebni 
dohodki pri nas v Šentjerne
ju še'kar nekako gredo, ven
dar mislim, da pa le ne do
hajajo . vsakodnevnih zviše
vanj cen. Morda v celoti naši 
osebni dohodki tudi nišb od
raz dejanskih proizvodnih 
prizadevanj kolektiva - ih bi 
jih bilo res treba enkrat 
vskladiti s tem, kar vsakdoj 
prispeva k proizvodnim re
zultatom in premagovanju 
vsakdanjih težav!«!

čin, zato smo morali neizko
riščeno glinico izvažati.

VPRAŠANJE: Zavidamo
vam, da vas ni zajel tak-vse
državni vihar okrog dodelje
vanja deviz za nakup repro- 
materiala. Kako posluje va-. 
ša prodaja?

ODGOVOR: Prodaja pri nas 
ni problematična in tudi sti
mulirana. Smo naj večja j to
varna za proizvodnjo alumi- 
nija in legur, toda ne edina 
v državi. S svojo celotno pro
izvodnjo pa ne krijemo vseh 
tekočih potreb, zato se prav
zaprav za naše proizvode vsi 
skoraj stepejo. .

VPRAŠANJE: Kakšen je se
stav vašega delavskega samo
upravljanja?

'ODGOVOR: Imamo 6 de
lovnih enot, 60-čIariski DS in 
9-čianski. UO tovarne. Kot 
najvažnejše lahko navedemo,

da smo uspeli decentralizira
ti proizvodna sredstva. -

Ob koncu razgovorov smo 
se zahvalili predstavnikom 
tovarne »Boris Kidrič« za od
govore ip obisk. Ob tej 'pri
ložnosti so prosili, naj pre-. 
nesemo kolektivu ISKRE pri-! 
srčne pozdrave in želje, da 
bi podjetje z uspehom ing 
čimprej doseglo zastavljene 
cilje, zlasti ^rekonstrukcijo 
tovarn, kar pomeni pri se
danjem načrt ovariju, in pro
izvodnji osnovo za vsak večji 
napredek.

V imenu kolektiva ISKRE 
smo tudi rili izročili pozdra- i 
ve kolektivu tovarne »Boris« 
Kidrič« z najboljšimi željami 
za čirnvečji napredek tovarn, 
ki je hkrati tudi lep dopri
nos jugoslovanski industriji.^

. Marjan Kralj.

Kje bomo letovali?

V vašem kolektivu vseka
kor prevladuje ženska delov
na sila. Kakšne probleme 
ifriate s tem  v zvezi?

»Problemov res nikjer ne 
manjka, vendar se mi zdi, da 
sta za naše delavke največja 
problema dva in sicer po
manjkanje objekta za druž
beno prehrano in tretja, iz
mena. Zg. pet let pravza
prav se v Šentjerneju zaman 
borimo, da bi dobili lastno

V zadnji, številki smo ob-̂  
javili pismo bralca, ki se 'za
nima, kje in kako bomo letos 
letovali. Od uprave počitniške 
skupnosti smo prejeli nasled
nji odgovor:

Za člane kolektiva, ki bi 
svoj dopust radi preživeli ob 
morju, bo na razpolago dom 
v Poreču, kamp Mir pa Du- 
gem otoku in Makarska. Dom 
v Poreču razpolaga s 60 last
nimi ležišči, približno 40 le-

menzo.
S prostovoljnim delom in 

prispevki smo.,si celo že ure
dili ustrezen prostor, vendar 
z menzo nismo uspeli, ker 
smo pridobljene prostore 
morali odstopiti za razširitev- 
proizvodnje. Prav zdaj. je, 
vprašanje stopilo v ospredje 
in upam, kot tudi vsi ostali 
v kolektivu, da nam bo to 
končno le uspelo doseči. 
Obrat družbene prehrane bi 
za naše ljudi pomenil nam
reč veliko pridobitev in olaj
šanje, kajtim ed nami je ve
liko žena in mater, ki jih po 
delu v tovarni razen drugih 
gospodinjskih del čaka doma 
še kuha in Jako praktično 
nimajo prostega časa. Dru
gi problem pa je tretja, torej 
nočna izmena. V celoti razu-

mem potrebo po večji pro
izvodnji, a le mislim, da bi 
jo morali doseči z moderni
zacijo tehnologije in izboljša
njem delovnih pogojev, ne pa 
z uvajanjem tretje izmene, ki 
za nikogar, zlasti pa še za 
žene, ni posebno koristna.«

če boste delegat na V. kon
gresu Zveze komunistov Slo
venije, o čem nameravate 
razpravljati?

»Odkrito povedano — ne 
vem! če pa se bom oglasila 
k besedi, potem bom vseka
kor skušala^ spregovoriti o 
problemu žene delavke. Brez 
problemov res ni nihče, zalo 
menda- ne bo težko najti ti
stega, o katerem bi najrajši 
razpravljala na kongresu — 
seveda v globoki želji, da Bi 
moja razprava prispevala .k 
rešitvi problema!«

.  Jari -
/

žišč bomo pa najeli pri turi- 
stičnein društvu. Pripominja
mo, da nameravajo v hrvat- J 
skem Primorju povišati cene. 
sobam za približno 30 odstot
kov, kar bo vplivalo na ceno 
celodnevnemu penzionu. Po. 
sebno bo to občutno v- Ma- 
karski, kjer ne razpolagamo z 
lastnimi ležišči. Vsekakor sr. 
boirio sčasoma le morali omi
sliti lastne domove. Turistič
na društva, kakor tuiji zaseb
niki, forsirajo le tuje goste.

Letovanje v kampu na Du- 
gem otoku bo v letošnji se
zoni prijetnejše,; kot doslej. 
Dogradili bomo. še bife in 
sanitarije; šotorov bo toliko, 
da bo prostora za 100 ležišč. 
Kuhinjo in teraso smo do
gradili že lani, riameravamo 
pa po možnosti postaviti tudi 
agregat. S tem bomo omogo
čili boljšo preskrbo z me
som in hladnimi pijačami, ka
kor tudi razsvetljavo. Kamp 
»Mir« je idealno letovišče za 
vse, 'ki trpe zaradi astme in 
revme.

Trenutno se pogajariio za, 
najem ležišč in kuhinje tudi 
"v Crikvenici in Savudriji. O 
tem bomo obširneje še poro-, 
čali.

Prijeten dopust nudi tudi ̂  
Dom na Bledu, ki leži v 
pem parku in ima bazen n



K resoluciji o nadaljnem razvoju sistema stanovanjskega gospodarstva
V januarju tega leta je bi

la objavljena v dnevnem ča
sopisju »Resolucija o nadalj- 
nem razvoju Sistema stano- 
vanjskega gospodarstva«. Iz 
besedila povzemamo nasled
nje: Ervte spremembe v si
stemu financiranja stano
vanjske gradnje in uporabe 
Stanovanj izvedene v letu 
1960 so vsekakor prinesle 
pozitivne rezultate. Z ustano
vitvijo stanovanjskih skla
dov pri občinah in" repuibliT 
kah, ki so imele stalni vir 
dohodkov fle-ti so: 4 % od

i ------------------------
iqE  BOMO LETOVALI? 

(nadaljevanje z 2. strani) 
plavanje. Razpolaga z 28 last
nimi ležišči, po potrebi pa 
jih lahko najamemo v bližini 
pri zasebnikih.

Dom v. Trenti je posebno 
priporočljiv, za ljudi, ki 'lju-r 
bijo ~ gorski-jnir. Od tu So 
možni izleti v prekrasno oko
lico. Od lani imamo lastno 
kuhinjo in jedilnico.

V kratkem se bomo ponov
no oglasili s podrobnimi po-

' jasnjli tudi' glede cen ih re
zervacij.

Pripomba uredništva: Poro
čilo uprave Počitniške skup
nosti je sicer nakazalo, kje 
bomo po vsej verjetnosti le
tovali, najvažnejše'— cene pa 
bomo zvedeli kasneje. Ka
kor vse kaže, bodo cene viš
je, kar bo~spet vplivalo na 
nerazpoložehje kolektiva ozir 
roma bi bilo:, treba, že ^edaj 
misliti na zvišanje regresa.

brutto OD, del najemnine od 
poslovnih prostorov, amorti
zacijo hiš zgrajenih do leta 
1960, conska razlika itd.) so 
materialno: okrepili -temelj 
stanovanjske. gradnje- Skladi 
so postali pomembni organi
zatorji gradnje .stanovanj. 
Poleg rednega priliva, sred
stev pa so skladi angažirali 
tudi dodatna sredstva in 
vzpodbudili -sklade skupne 
potrošnje tovarn k nalaganju 
sredstev za gradnjo.
■ Vendar pa gradnja, stano
vanj ne dohiteva potreb po 
stanovanjih, sam sistem f i 
nanciranja stan. gradnje in 
odnosi na tržišču, pa niso več 
V skladu z gospodarskim raz
vojem in sedanjimi družbeno 
ekonomskimi odnosi.

Ta neskladja, ki so Sedaj 
pojavljajo, so naslednja:

1, administrativno razdelje
vanje sredstev,

2. način dosedanjega finan
ciranja stanarine, ki niso za
doščala niti za: pokrivanje 
anuitet in vzdrževanje.

Vse to je narekovalo izdajo 
novih smernic in načel zai 
področje stanovanjske grad
nje. Ta načela in smernice 
se pojavljajo v resoluciji, ki' 
je bila objavljena v dnevnem 
časopisju in nam na področ
ju stanovanjskega gospodar
stva nalaga naslednje naloge:

1. Povečata obseg stanovanj
ske gradnje.

2. Osvoboditi stanovanjsko 
gospodarstvo 'administrativ
nih odnosov in ustvariti po
goje da delovni ljudje, in.de
lovne organizacije samostoj

no odločajo o _nabavi stano
vanj.

3. Vzpostaviti odnose, ki 
bodo aktiviziraii tudi sred
stva delovnih;, ljudi, gospo
darskih organizacij, ki naj 
omogočajo svobodnejšo eko
nomsko pogojeno predelje- 
vanje za obseg, vrsto in ka
kovost stanovanj, ki naj vpli
vajo na - vzdrževanje doseda
njih stanovanjskih poslopijin 
na pospešeno'gradnjo stano
vanj.

4. 'Razvijati proizvodnjo 
stanovanj na industrijski na
čin, pri tem pa- zagotoviti tudi 
dovoljne količine gradbenih 
materialov.

Vsem gornjim nalogam pa 
je potrebno prilagoditi si
stem financiranja in krediti
ranja stanovanjskega gospo
darstva.

Glede na vse te ugotovitve 
in na priporočila, se je 24. 2. 
1965 sestala komisija za druž
beni standard pri DS podjet
ja ISKRA. Komisija je ob
ravnavala na svojem sestan

ku RESOLUCIJO in^teze o 
nadaljnjem razvoju * stano
vanjskega gospodarstva, v 
podjetju. %

čeprav'smo, v preteklih le
tih dosegli določene rezulta
te na področju gradnje sta
novanj, bomo morali v na
slednjih ietih v to področje 
vlagati še večja sredstva. 
Vendar nas interne težave in 

. rekonstrukcije podjetja zelo 
obremenjujejo na skladih. Po 
informacijah finančne službe 
podjetja za letošnje leto ni 
računati na kakšno sredstvo 
iz sklada skupne porabe. Za
radi takega stanja je komisi-»- 
ja iskala nove, možnosti za 
pridobitev sredstev za grad
njo stanovanj.

Komisija za družbeni stan
dard DS podjetja ISKRA pri
poroča vsem tovarnam ■  ok
viru podjetja ISKRA, naj. 
razpravljajo o naslednjih va
riantah zbiranja sredstev:
. a), da se odvoji 1 °/o od 
brutto OD za stanovanjsko 
gradnjo.

K 8. marcu - dnevu žena

b) da se uvede interno po
sojilo članov delovnega ko
lektiva,

c) možnost odkupa stano
vanj, sedanj im- stanovalcem 
pod ugodnimi pogoji; pri tem 
naj se računa na uvajanja 
ekonomskih stanarin, le-te pa 
naj bodo v stanovanjih, zgra
jenih do 1. 1. 1960, znatno: 
večje kot sedaj.

Komisija je svoje mnenje 
posredovala vsejn tovarnam 
in njenim družbeno' politič
nim organizacijam v pretres. 
Nujno je, da se v-naj kraj šem 
času sestanejo predstavniki 
vseh tovarn na posvetu^-kjer 
bi še o vseh teh stvareh po
drobneje pomenili, ugotovi
tve pa posredovati samo
upravnim organom ter poli
tičnim organizacijam.

Na razširjenem sestanku se 
bo obravnavalo tudi sedanje 
stanje; na podlagi vseh ugo
tovitev bo posredovano konč
no mnenje k osnutku RESO
LUCIJE tudi naj višjim,orga
nom oblasti v državi.

O vseh 0,rezultatih, bomo 
člane kolektiva sproti obve
ščali.

■  mmm
(Nadaljevanje s l. strani)

nem življenju, tako tudi pri 
vzgoji otrok v mestu in na 
vasi.

Pismo predsednika Tita je 
jasno nakazalo pot za raz
vijanje socialističnih družbe
nih odnosov, njim pa mora 
naša družba posvečati-vso 
pozornost. Vzporedno z go
spodarskim razvojem deže
le, nenehno narašča število 
žensk, zaposlenih v industri
ji, kmetijstvu in družbenih 
službah. Dinamičnost tega 
procesa najbolje osvetljujejo- 
podatki,da je bifS leta 1939 
zaposlenih samo kakih 200 tii- 
soč' žensk, lani pa že 1,085.400 
ali približno 30 % vseh zapo
slenih v naši deželi, zato je 
treba položaj žensk obrav
navati na torišču družbeno
ekonomskih odnosov v druž
bi. Da bi se ženska lahko 
oolj uveljavljala v družbi, je 

. nujno potrebno odločneje 
ustvarjati pogoj e zato v 
delovni organizaciji in ko
muni. tako da jih volimo v 
organe družbenega samo
upravljanja in v družbene 
organizacije. Kadrovska po
litika mora namreč upošte
vati to/ da je med ženskami 
platni del neposrednih pro
izvajalcev in delovnih ljudi 
ui - da njihovo družbeno ak
tiviranje ni/ samo zadovolje
vanje oblik - in načela enako
pravnosti, temveč bistveno 
vprašanje nadaljnjega razvo-

ja sistema družbenega samo
upravljanja in neposredne 
socialistične demokracije.

Dva izmed aktivnih • — namestnica, predsednika Jožica 
Brišar in predsednik mladine Janez Grubar

ZAHVALA
Ob ' težki izgubi mojega 

dobrega moža in očeta . /
‘ VENITA ŠUŠTARJA 

se lepo zahvaljujem delovne
mu kolektivu in sindikalni 
podružnici »Iskra.-« Železniki 
za vso pomoč, izrečeno soža
lje, 'darovano cvetje, lepe 
poslovilne besede in sprem
stvo na zadnji -poti. Iskrena 
hvala' tudi pevskemu zboru 
za v srce segajoče žalostinke 
ob njegovem preranem gro
bu.

Žena Tončka s hčerko 
i n s inom ,

v  \

noe v Sentierm

Ko praznujemo dan žena, je 
prav, da se pri tem spomni
mo naše žene — borke, ki je

Ena izmed najbolj razvese
ljivih ugotovitev v ppročilu 
na letni konferenci mladine v 
našem obratu v Šentjerneju 
je prav gotovo la, da so se 
mladinci te «note lani prav 
lepo odrezali' v tekmovanju 
mladine za večjo produktiv
nost. Posamezniki so v tek- 

-inovanju zasedli- pomembna 
mesta v okviru najboljših v 
podjetju, kot celota’ pa se je 
ta mladinski aktiv v tekmo
vanju izkazal z. nič manj kot 
93 koristnimi predlogi za ra
cionalizacije in izboljšave. In 
še to — disciplina mladih 
proizvajalcev se je v času 
tekmovanja občutno izboljša
la, ker je nedvomno ugodno 
vplivalo tudi na samo proiz
vodnjo obrata,

V preteklem obdobju je 
-»število' članov mladinskega 
aktiva naraslo na prek 170 
mladincev. Mnogi med njimi 
prihajajo na delo iz dokaj 
oddaljenih krajev, kar vseka
kor otežkoča njihovo večjo 
aktivnost v mladinski orga
nizaciji. Kljub temu pa lah
ko -govorimo , o nekaterih

v NOV doprinesla znaten prav zadovoljivih rezultatih, 
delež k .osvoboditvi naših tako na primer-na področju 
narodov splošnega in strokovnega

izobraževanja, v športni in 
.tudi kulturno prosvetni de
javnosti, Manj N uspehov je 
mladinska ' organizacija . do
segla na področju zabavnega 
življenja mladine; čemur’ pa 
je vsekakor v. precejšnji me
ri krivo pomanjkanje ustrez
nih prostorov. Pri vsej tej 
dejavnosti bi bili lahko de
lovni., rezultati še večji, ko bi 
sodelovali res vsi člani mla
dinske organizacije, tako pa 
jih je precejšen del zlasti v 
zadnjem času povsem od
povedalo. Del krivde za 
to nosijo tudi včasih pre
površno in slabo pripravljeni 
sestanki, ki zaradi tega tudi 
niso zabeležili dobre udelež
be mladine.

Poročilo o delu organizaci
je je sprožilo dokaj obširno 
in živahno razpravo. Precej 
»na glas« so se mladinci loti
li zelo bolečega vprašanja—  
vprašanja stanovanj, zlasti 
samskih. Dobršen je namreč 
del mladih proizvajalcev, ki 
prihajajo v službo iz precej 
oddaljene okolice Šentjerneja, 
pa bi jim stanovanje v Šent
jerneju odprlo nove možno
sti za ¡aktivno sodelovanje 
tudi v družbenopolitičnih

organizacijah. Prav iz tega 
razloga je morda tudi manj
ši odziv za izobraževanje 
"mladih, ker jim študij po 
rednem delu povzroča vrsto 
novih problemov, ker so od
daljeni od službe in doma.
. -Predlagano je'bilo nadalje 
v razpravi, naj bi mladina v 
prihodnje, vsaj 'Zimsko ' ob
dobje - čimbolj izrabila za raz
na zanimiva in poučna pre
davanja, več pozornosti pa 
bi bilo vsekakor trebfi posve
titi zabavnemu, torej družab
nemu življenju mladih V 
obratu. .»» * ».

Resno so se. mladi pogovo
rili tudi o lastni menzi, ki jo- 
pogrešajo in bi bili zanjo 
znova pripravljeni na dolo
čene osebne žrtve, samo, da 
bi se to vprašanje končno le 
rešilo v zadovoljstvo celotne
ga kolektiva.

Novi odbor mladinske or
ganizacije J e  na konferenci 
dobit kopico napotkov, ki ga 
bod6 vodili pri njegovem de
lu v prihodnjem obdobju. 
Letni obračun pa bo v pri
hodnje lahko še plodnejši le, 
če bodo pri. delu svoje orga
nizacije zares sodelovali prav 
vsi člani organizacije. - J -



PLENUM CS
Sindikata industrije in rudarstva 
Jugoslavije

Plenum'bo 5. marca t. 1. v 
Beogradu. Na njem bodo raz
pravljali o elektronski indu
striji Jugoslavije, o ¡medse
bojnem sodelovanju in nje
nem perspektivnem razvoju.

Člani CS sindikata. iz Beo
grada so obiskali tudi naše 
podjetje in to 22., 23. in 24. 
decembra' v lanskem letu, 
kjer so se seznanili z razvo
jem našega podjetja, z njego
vimi problemi od združitve 
naprej. Zanimali so se tudi 
za sodelovanje z El Niš, per- 

■ spektivnim razvojem Iskre 
itd. Omenjena komisija je 
obiskala tudi El Niš, Rudi: 
Čajavec in Radio industrijo 
Zagreb. 26. januarja je bil v 
Beogradu informativni sesta
nek predstavnikov sindikalnih 
organizacij omenjenih podje
tij. Tli so se dogovorili o po
teku plenuma in dnevnem re
du.

Na tem 'sestanku .so raz
pravljali tudi o medsebojnih 
odnosih. Ugotovili so, da se 
ti v glavnem odvijajo na ni
voju direktorjev, velik vpliv 
pa imajo tudi »tehnični« ljud
je; podrejeno vlogo pa ima
jo samoupravni organi in  po
litične-Organizacije, kar vse
kakor ni pravilno. Po sedanji 
praksi jim ostane le soglaša-

nje. s stvarmi, čeprav niso bi
li aktivni činitelji. .

Pogosto se govori tudi o av
tarkiji enega ali drugega pod
jetja. Ta težnja za razmere, 
v katerih se razvija elektron
ska industrija Jugoslavije je 
vse prej kot perspektivna. 
Posebno še, če pomislimo na 
izvoz naših izdelkov, da o 
mednarodni delitvi dela sploh 
ne govorimo, ko to  še doma 
ne moremo zadovoljivo spra
viti v življenje.

Pogoji za hiter razvoj -pa-, 
noge, za uspešen prodor na 
inozemski trg, za mednarod
no delitev dela itd., so po 

: mnenju'sindikalnih predstav
nikov omenjenih podjetij v 
racionalni jugoslovanski de
l i t i  dela, sicer ne moremo 
računati na kooperacijo z ino
zemstvom, ki je del medna
rodne delitve dela, ker se, bo
mo še vedno ukvarjali s pre
širokim programom, ki ne bo 
jamčil poslovne solidnosti in 
času primerne elastičnosti.

Upajmo, da bodo zaključki 
plenuma pozitivno vplivali na 
razvoj naše panoge in jasno 
nakazali perspektivni razvoj, 
prav tako pa nakazali sedanje 
slabosti in jih prhnemo ob
sodili kot neperspektivne.

Š. J.

Montažo relejev je zapustila tov. Frančiška Malovrh, ki je odšla v zasluženi pokoj. So
delavci so ji ob slovesu zaželeli predvsem zdravja, ki si ga tudi sama želi; zadovoljstva 
ji ob zdravju ne bo manjkalo, ker je vedno dobre volje 
. ■ ' ■ . " h '  -

Avtokontrola v E!ektromehaniki
Sistem avtokontrole se je v 

Elektromehaniki začel uvajati 
pred dobrima dvema letoma. 
Ker se v ̂ zadnjem času sliši
jo razne pripombe o stagna
ciji tega sistema, predvsem 
bi omenil poročilo na letni, 
sindikalni konferenci, bi že
lel s tem v zvezi dati nekaj 

■ pojasnil.

Izvlečki iz sklepov 
samoupravnih organov
S k l e p i ;
31. seje^JO podjetja 
(12. februarja 1965)

0  V skladu s čl. 140, 149 in 
150 statuta podjetja naj orga- 
nizaci j sko-kadrovskl sektor
pripravi predlog reorganiza
cije komercialnega sektorja 
in ga v taki obliki kot je bil 
predlagan posreduje samo
upravnim organom tovarn v 
razpravo, ki naj bo zaključe
na do 8. marca 1965. Pripom
be na ta material bo obdelala 
komisija upravnega odbora 
za organizacijsko-kadrovske 
zadeve in jih predložila uprav
nemu odboru podjetja na pr
vi seji UO. po tem datumu. 
Konec meseca marca bo dal 
upravni odbor podjetja pred- 

'log v potrditev delavskemu 
svetu podjetja. Na zadnji seji 
v marcu bo UO predvidoma 
imenoval nove vodilne delav
ce za to enoto, Nova organi
zacija bo predvidoma uveljav
ljena s l. aprilom 1965. Spre
membe v statutu podjetja se 
bodo izvršile kasneje z osta
limi dopolnitvami in ̂  spre
membami.

I S K R A  — glasno delovne
ga kolektiva Iskra industrije 
za eiektromehaniko teleko 
munikacije elektronike ir 
avtomatiko — Urejuje urediti 
škj odbor — Giavrn urednik 
Pavel Gantar — odgovora- 
urednik: Igor'Slavec — izba 
ja tedensko — Tisk in kiišejr 
»ČP Gorenjski tisk« Kranj

S k l e p i
32. seje UO podjetja 
(19. februarja 1965)

9  UO se strinja s predla
ganimi zaključki centralne in
venturne komisije in odloča 
naslednje:'

a) UO naroča generalnemu 
direktorju podjetja, d“a pov
sod tam, kjer tovarne niso 
vpeljale kontinuirane , inven
ture, podvzame disciplinski 
postopek proti odgovornim 
osebam v tovarnah in enotah 
skupnih služb.

Vsaka, v letu 1964 in kasnej
ših letih novoustanovljena to
varna podjetja ISKRE, mora 
takoj uvesti službo kontinui
rane inventure.

b) Na podlagi mnenj' in 
ugotovitev CIK, da ju situaci
ja v knjigovodstvih naših to
varn in skupnih služb dosti
krat tudi posledica premalo 
usposobljenih računovodskih 
kadrov, naroča UO finančne
mu sektorju podjetja, naj v 
sodelovanju s šolskim cen
trom organizira v letu 1965 
seminarje za dopolnilno izo
braževanje knjigovodij in ra
čunovodij.^

c) Finančni sektor podjetja 
mora takoj pristopiti k zased
bi delovnih mest revizorjev in 
inštruktorjev (po možnosti iz 
sodelavcev podjetja), da se na 
ta način tekoče odpravljajo 
razne pomanjkljivosti v fi
nančnem in materialnem po
slovanju podjetja.

- č) Organizacij sko-kadrovski 
sektor naj izda predpis o. na
logah in postopku pri delu 
stalne inventure v tovarnah 
in enotah skupnih služb.

d) Iz'ugotovitev CIK izhaja, 
da se odgovornim kadrom v 
skladiščih posveča premajhna 
skrb, zato UO naroča vsem 
enotam podjetja, da kadrova
nju na ta delovna mesta pb- 
svetijo večjo skrb in da se ob 
zamenjavi skladiščnikov izve
de primopredaje po veljavnih 
predpisih. -

e) PSO mora do 1. 7. 1965 
urediti blagovno knjigovod
stvo tako, da bodo vsi poslov
ni dogodki tekoče knjiženi. .

f) UD se strinja s predlo
gom CIK, da se tovariše, ki 
so se. posebno izkazali v skla
diščnem poslovanju, primer
no nagradi.

Vse navedene sklepe bo UO 
predložil delavskemu svetu 
podjetja, da bo ta o njih do
končno sklepal.

© Na vprašanje finančnega 
direktorja podjetja, kako je 
razumeti določila 10. člena 
statuta podjetja, daje.UO na
slednje uradno tolmačenje:

V celotni dohodek tovarne 
se poleg, blagovne realizacije 
upošteva tudi neblagovna rea
lizacija, ki jo tovarna pošilja 
drugim našim tovarnam, isto
časno pa se njen celotni do
hodek zniža za pfrejeto .ne
blagovno- realizacijo od dru
gih tovarn ISKRE. ' j

'Če pogledamo razvoj avto
kontrole, bi ga lahko razde
lili v glavnem na štiri karak
teristična obdobja.

Takoj oh začetku uvajanja 
je bilo razmeroma malo de
lavcev, ki- bi hoteli postati 
avtokontrolorji iz preproste
ga razloga; ker so imeli dolo
čeno nezaupanje do te novo
sti iv sistemu statistične me
tode kontrole kvalitete. Ven
dar pa je bilo to obdobje, ko 
trolorjev, razmeroma kratko. 
Že po nekaj mesecih so tudi 
oštali delavci spoznali pred
nosti tega sistema dela in je 
število avtokontrolorjev zelo 
hitro naraslo na približno 120 
ljudi. Ker pa sistem avtokon
trole zahteva od delavca do
ločeno, znanje o sami kontroli 
in kontrolnih meritvah, je bi
lo precejšnje število delavcev, 
ki niso imeli teh osnovnih 
pogojev in zato tudi; niso mo
gli* dobiti; Statusa avtokontro- 
lorja. Zato je bilo nujno, da 
je prišlo do delne, »stagnaci
je«;; če jo lahko sploh, tako

imenujemo, ker so boljši de 
lavci, ki so izpolnjevali po 
goje, že bili avtokontrolorji 
jjstali pa' zaradi' spredaj ome 
njenega .‘vzroka tega maziva ■ 
sploh niso mogli dohiti. .

Da bi ta msnovni vzrol 
»stagnacije« odpravili; je bile 
v tovarni organizirano dopol 
nilno izobraževanje proizvod
nih delavcev iz mehanski! 
meritev,, kep je. to tildi eden 
od osnovnih pogojev za kva
litetno i delo.

Uspeh ni izostal. V zadnjik; 
nekaj mesecih se je: številč i 
avtokontrolorjev spet občutne . 
-povečalo predvsem.iz vr-it u 
stih delavcev, k r so z uspe 
hom" opravili seminar mehan 

. skih -meritev. Trenutno: ima
mo sedaj 140 avtokontrolorir 
jev, v teku pa so tudi semi
narji za' pridobitev- statusa 
avtokontrolorja jn bo ta šte
vilka v prihodnjem mesecu 
narasla na ca. 160.

FRANC P.OGACNIK
dipl. ing.

Statistika žena v našem podjetju
V naših tovarnah in skup

nih službah je bilo v začetku .: 
letošnj ega februarja skupno. 
7.050 zaposlenih žena, kar je 
dejansko- 53,7 odstotka vseh * 
zaposlenih v podjetju. Prav 
zanimivi so nekateri podatki 
o tem, kako še v Iskri zapo
slene žene udejstvujejo na 
'raznih družbeno političnih to
riščih in v sistemu našega de-' 
lavskega samoupravljanja.._
;- Najprej beseda m starost
ne,-n-šeš ta vu zaposlenih žensk 
v Iskri. Največ — to je ¿kup
no 2.643 je> bilb*'v našem pod
jetju 1. februarja letos takih, 
ki; še. niso izpolnile. 25; let. Le 
malo”manj, ali 2.495. je._žapo- 
sienih žensk v -starosti, med 
.25 in 35 let. Tisoč štiristo 
tri in trideset je zaposlenih,' 
ki so staro od 35 do- 45 let, 
medtem ko je od 45 do 55 let 
starih 415, starejših'od 55 let 
pa skupno 64.
• Po sorazmerno dolgotraj
nem preverjanju je naša ka
drovska služba prišla do ugo

tovitve, da se od skupno 7.050 
zaposlenih žena le 37 naših 
delavk aktivno udejstvuje v 
raznih organih, komisijah in 
telesi«! občinskih in republi
ške skupščine, -medtem ko 
je 355 žena aktivno vključe
nih-v družbeno političnih or
ganizacijah v enotah podjetja: 
ali na terenu.

V celoti je v kolektivu Iskre 
družbeno politično aktivnih 
652 žena, kar je nekako, 9 od
stotkov vseh zaposlenih žena 
v našem podjetju. Te številko 
nafti govore, da kijuh visoke- 
mu številu zaposlenih žensk 
v Iskri na splošno le ne mo
remo jgovoriti o kaki večji 
njihovi - družbeno politični' ak
tivnosti izven delovnih mest, 
čeprav bi bilo -želeti, da bi 
vidneje sodelovaje pri reševa
nju -vseh vprašanj našega 
družbenega življenja, kjer bi 
njihova mnenj a lahko marsi
kdaj pomagala k hitrejši re
šitvi slehernega vprašanja.


